
A. Úvod 

1. Představení respondenta (stručné) 

 

B. Dětství – základy 

1. Jaká je Tvoje první vzpomínka spojená s bubnováním? 

2. Jak probíhaly Tvoje první bubenické pokusy? 

3. Podporovali Tě rodiče, příbuzní, přátelé, vzory? 

4. Jak silná byla Tvoje vnitřní vůle se bubnování věnovat? 

 

C. Vzdělávání 

1. Kdy jsi začal přemýšlet, že se budeš (co se bubnování týče) vzdělávat? 

2. Kdo Tě ke vzdělání vedl? Rodiče, škola, příbuzní, přátelé, Ty sám? 

3. Jakou jsi zvolil/a školu nebo učitele? 

4. Co Tě k volbě dané školy či učitele vedlo? Bylo více možností? Jak jsi vybíral/a? 

5. Byl/a jsi se vzděláním spokojena? 

6. Co Ti škola přinesla? Vzdělání v oboru, kontakty s žáky či učiteli, nutnost na sobě 

pracovat či řád v životě? 

 

D. Přerod volnočasové aktivity v povolání 

1. Kdy jsi začal/a uvažovat o tom, že by bylo možné se bubnováním živit? 

2. Proč jste měl/a zájem živit se právě bubnováním? 

3. Kdy se bubnování stalo z volnočasové aktivity naopak činností Tvůj čas 

strukturující? Jak tento přerod probíhal? 

4. Využíval/a jsi bubnování k vydělávání peněz již během školy? 

5. Co byly nejdůležitější znalosti a schopnosti během zapojování do pracovního 

procesu – technická úroveň, obecné hudební vzdělání, zkušenosti, schopnost 

jednat s lidmi či kontakty (příbuzní, známí, spolužáci, jiný zaměstnavatel…)? 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



E. Úspěch 

1. Považuješ se jako bubeník za úspěšného? 

Tady se osnova rozdvojí, podle toho jak odpověděl/a. 

2a. Z čeho tvůj pocit úspěchu pramení? -> tahle otázka je zásadní – zůstat u ní co 

nejdéle!  

3a. Co bys ještě chtěl/a dokázat? 

2b.  Z čeho tvůj pocit neúspěchu pramení? 

3b. Jak by sis úspěch představoval/a? 

4. Jak si podle Tebe představují úspěch ostatní? Podobně, či jinak než Ty? 

5. V čem Ti tvé pojetí připadá lepší? 

 

 

 

 

 

F. Závěr 

1. Jsi se svou volbou povolání spokojen/a? Co považuješ za hlavní pozitiva a 

negativa? 

2. Jak se liší Tvé dřívější představy a skutečná realita života bubeníka na plný 

úvazek? 

3. Co považuješ za nejdůležitější vlastnosti a schopnosti pro dosažení možnosti 

vydělávat si hraním na bicí? 

4. Další biografické či sociodemografické dotazy k osobě respondenta 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Rozhovor - Jan Frohlich 

 

Co je úspěch obecně u českého profesionálního bubeníka? 

Že překoná ty začátky, ty jsou nejhorší. 

Že ho to nezprudí? 

Já když jsem začínal, já to nedával. Jako psychicky. Já jsem se to vždycky naučil, ale byl jsem 

nervózní… Ale pak jsem to dal.  

Nenechat se vyprudit tím, že se ti zdá, že ti to nejde. 

Tak tak. Nevím jak ostatní, ale já jsem si našel vzor a podle toho jsem jel. A jedu podle něj do dneška.  

A to je? 

Dave Weckl. Mám od něj všechny noty, všechno, co vydal. A tam je inspirace.  

Co je úspěch konkrétně pro tebe? 

Schopnost se tím uživit. Někdy je to na peníze dobrý a někdy je to napiču. To se plazím po zemi… 

Hraješ s kapelou Lunetic, která je považovaná za takovej popík, to ti nevadí? 

Ne, naopak, tam jsou fakt dobrý muzikanti a já jsem se tam naučil hrát jednoduše. Protože tam na 

nějaký předvádění nikdo není zvědavej, tak jsem součást soukolí a musí to jet. A hlavně to nezajímá 

ty lidi, ty holky, že já umím zahrát [cosi] [8:20] A Lunetic tím spíš votravuješ. ‚Co děláš?‘ žejo.  

To je docela zajímavý, že jak je to vcelku jednoduchá hudba, tak pak mnohem víc záleží na nějaký 

hudebnosti než na nějakých technikách… 

Jak tam jsou dobrý muzikanti, tak umí hrát. Hrajou jen účelově. 

Ono ani ty jednoduchý věci není jednoduchý zahrát tak, aby byly hezký… 

Ano ano.  A to mi hodně dalo. Já jsem byl zvyklej na konzervatoř a Lunetic mi řekli ‚hraj jednoduše‘. A 

taky mi řekli, já jsem jezdil hrát s velkou soupravou, hodně všeho. A oni řekli tohle dej pryč, tohle dej 

pryč no a teď mám jen takovej základ. Jednou jsme to zkusili s tou velkou soupravou a pak tam přišel 

manažer a řekl ‚hele to nejde. Hraješ výborně, je to pěkný, ale tohle se nehodí, dej to pryč‘. A šel a 

začal mi odmontovávat z bubnů věci. Ale já jsem za to rád, je to jinej typ hraní a je to podle mě lepší. 

Jak ses k Lunetic dostal? 

Hrál jsem s Vaškem Jelínkem, ten je v Lunetic hlavní. On jel dva roky sám, ale sám se moc nechyt, sám 

se nikdo z nich moc nechyt, tak se pak dali dohromady. A je to dobrý, fakt ty holky to je šílený.  

Tak to je taky součást úspěchu, ty ženský, ne? 

Jasně. Ale o tom bych asi neměl mluvit… 



Co jsi musel hraní obětovat? 

Všechno. Nemám žádnej osobní život. Žádnou rodinu, žádný dítě, protože bych ho neuživil, to nejde. 

Nemám holku, protože ‚Jaktože nemáš auto?‘ ‚No nemám auto.‘ ‚A jaktože nemáš tohle?‘ ‚Protože 

jsem dal všechno do bubnů.‘ ‚No to je všechno fajn, ale…‘  

Myslel jsem že s touhle kapelou nebudeš mít finanční problémy… 

Tak já si vydělám peníze. Ale prostě nejsem takovej… Holky mám rád, ale jenom na chvilku a pak… 

Takže takovej život vlastně ani nechceš, ne že by ti to nebylo umožněno? 

Jednu holku jsem chtěl, ale strašně. Já jsem byl úplně zamilovanej. A ona mi řekla ‚vyser se na hraní‘ a 

tohle a já ‚hm tak to asi nepůjde‘. Holky mě chtěj jenom na koncertě, jinak ne. Mám jen bubny. 

A co myslíš, že jsou důležitý vlastnosti a schopnosti pro to, aby to člověk v bubnování někem dotáhl? 

Bejt pokornej. Vůči všem, nehrát si na machra, ‚já teď hraju a ty jseš hovno‘. Bejt na každýho 

v pohodě. Když někdo nadává že jseš idiot a hraješ s lunetik, tak prostě řekneš mhm a když toho 

nenechá tak ho pošleš do prdele. Ale jinak bejt v pohodě. A makat na sobě. To dělám já. Já jsem třeba 

teď přijel ze zkušebny. Já nic jinýho neumím, tak cvičím furt. A mít o to zájem. Furt něco shánět… A 

hlavně nezávidět, když je někdo úspěšnější nebo lepší. Já jim to přeju. Prostě je asi lepší než já, tak je. 

A ne ‚hele vole hraje támhleten čůrák…‘.  Bejt úplně v pohodě a bavit se se všema.  

Učíš? 

Já to moc neumím, blbě mluvím a ještě abych učil. Ani nemusím. Já jsem učil jednou v hudebce, ale 

byl jsem moc přísnej. Pořád jsem říkal ‚ty to neumíš, to je na hovno, tak běž domů‘ a přišel za mnou 

ředitel a povídá ‚takhle to nejde, vy nám všechny odradíte a pak nebudeme mít peníze…‘. Já na to 

nemám ‚ahoj chlapečku, nó tak to zahraj ještě jednou, moc dobrý‘. 

Co ti dala škola? 

Jednak jsem potkal Tomáše Heriana a ten mi otevřel oči. Já jsem přišel a myslel jsem si jak jsem 

dobrej. Pak přišel Tomáš a povídá ‚čau chi chi, tak se podívej, jak se hraje na bubny‘ a rozjel to tak že 

jsem jen čuměl. A já říkám ‚napíšeš mi něco, nějaký groovy?‘ On povídá ať zahraju, no tak jo, bum ča 

bum ča tddd tddd tddd tddd a o n povídá ‚no tak to jseš tyvole hodně zpátky‘, takže začnem. A ten 

mě navedl na Weckla a fakt mi otevřel oči, jak se má hrát. Ani učitelé tolik ne. Ti mě naučili noty, za to 

jsem rád. Ale věci na bubny jsem řešil s Tomášem Herianem. On byl ve stejným ročníku jako já. Ale 

uměl hrát už když tam přišel, ten byl prostě hotovej.  

Učitelé mi moc nedali, ale mám je rád, protože mě nechali se rozvíjet jenom na soupravu, ne na 

xylofony a melodický nástroje, za to jsem rád.  

Co bys ještě chtěl dokázat, zlepšit? 

Ještě líp hrát. A mít se líp. Asi jako všichni. Netoužím mít miliony, ale bejt v pohodě. Víc nečekám. A 

udělat si řidičák, pro bubeníka je dobrý mít auto.  

 



Osnova – Jaroslav Noga 

 

Ty jsi nějak začínal hrát asi v deseti letech, tak co je tvoje úplně první vzpomínka spojená s bubnováním? 

Tomu ještě předcházelo piano a housle, a ani jedno mě vlastně nebavilo a nešlo mi to, ty prstoklady… Otec mě 

do toho jako zapasoval a vůbec jako první kontakt s tím [bubnováním] jsem si našel nějak sám, no. A děda byl 

takovej vlastně multihráč tak měl doma bicí, takže první bicí jsem dostal od něj. My jsme pak měli dům 

rozestavěnej tak tam jsem mohl hrát (to je dobrý no) takže dejme tomu od těch dvanácti už jsem mlátil takhle 

do bubnů. Ale s bicíma jsem měl kontakt tak od těch deseti, když jsem chodil do zušky tak učitelka říkala ‚no, s 

tím pianem to nebude moc slavný, dejte ho na buben…‘ Tak mě dali na buben a… 

Ale piano se ti mohlo hodit pak na tý konzervatoři časem, ne? 

Určitě, vrátil jsem se k tomu po letech zpátky a dodnes se mi to hodně hodí. Na konzervatoři jsem se zabejval 

dost i skladbou, takže vlastně komponuju nebo se snažím dělat hudbu taneční, dřív to bylo třeba před pěti lety 

ještě hodně experimentální, třeba [nesrozumitelná jména] jestli ti to něco říká [hm, neříká☺]  

 Co je tvoje úplně první myšlenka spojená s bubnováním?  

No určitě je to táta, kterej je bubeník a já jsem ho viděl prostě hrát s kapelou svojí, Kalábůf něžný beat, je to 

takovej, takovej opravdu takovej hodně zemitej jemnej bigboš, von hodně… skvělej muzikant, dělal i aranže do 

těch písniček, strašně si ho jako hudebně vážím a říkal mi v tý době, že až mu bude padesát, tak začne hrát 

country a… je to pět let co mu bylo padesát a hraje country.  

Jo? 

Jojojo. Už teda skončil, ale to je jedno. No prostě táta je prostě obrovskej vliv a protože pro mě byl vzor tak se 

mi to líbilo žejo a říká ‚tak pojď, já tě přihlásím do ZUŠky, ALE nemůžeš couvnout. Jakmile, jakmile prostě se tam 

přihlásíš, tak prostě tě nenechám necvičit.‘ No tak jsem se rozmejšlěl, viď, tak jsem kejvnul no a bylo tak jak 

říkal prostě, byl tvrdej, jako každej den prostě jsem musel hrát a vím že mu to jako nesplatím do smrti, že to je 

obrovská ???___???. 

V kolika letech tak to mohlo bejt? 

Asi sedm nebo osm tyvole, nejsem si jistej. Docela brzo, no, ještě. To prostě málokdo právě má nad sebou. On 

nade mnou stál a cvičil se mnou prostě. Vždycky když jsem přišel ze školy, řekl ‚pojď si přehrát tohle cvičení, 

tadyto máš blbě, tady zaber,‘ prostě denní učitel jako, super.  

Chodil jsi tam ještě na něco, třeba na piano, nebo něco dalšího? 

Jojojo. Ale to jsem strašně… to byl průser, jo? To byly hrozný trapasy prostě.  

A ty jsi šel teda pak na konzervu rovnou po základce, nebo jsi dělal nějakou střední? 

No, rovnou po základce no. A je to dobře, protože by to bylo jenom nastavování prostě, oddalování. Já jsem 

teda chtěl původně, protože mi to nebylo úplně jasný, co vlastně chci, ale je to správně že jsem šel na 

konzervatoř. Pak jsem chtěl jít ještě na vejšku, ale z různejch důvodů, bylo jich víc, možná ani to nebyly jako ty 

důvody praktický, proč jsem tam nešel, třeba se mi jen nechtělo. Doteď nevím jako. 

A jakoby na vejšku zase nějakou ještě hudební… 



Nononono. HAMU, AMU, JAMU, já jsem zkoušel – původně jsem zkoušel normálně zkoušky do Brna na JAMU – 

teda do Brna na multimediální kompozici. Mě strašně jako zajímá film, dovadlo, fotka… ale nikdy jsem se tomu 

nevěnoval. A voni to poznali, že jsem se tomu nevěnoval a je nezajímá, že mě to strašně zajímá, myslel jsem, že 

trošku do toho jakoby nakouknu tam a oni už potřebovali člověka, kterej má projekty za sebou, výstavy a já 

nevím tyhle věci. Takže jsem se tam nedostal a tak jsem šel rovnou do Prahy a začal hrát a učit.  

A takže jsi měl už prostě už někdy po tý základce ses prostě rozhodl, že budeš hrát na bicí. 

V podstatě jako mě spíš okolnosti tomu chtěly, táta žejo prostě, on říkal ‚hele já tě nebudu nutit, nebudu tě 

přemlouvat ale půjdeš tam,‘ nějak takhle to formuloval. 

A on byl taky jakože profík…? 

Ne vůbec, nic, samouk, on se kvůli mně naučil noty, abysem ho nevoblafoval. Vždycky samouk. Výborně uměl 

na kytaru, v šestnácti letech uměl všechny Beatles, s kamarádem zpívali blues dvouhlasně s cikánama. 

Měl jsi ještě kromě otce důležitýho ještě nějaký další vzory v tý době? Ať už český nebo zahraniční, ani to jako 

nemusej bejt nutně bubeníci… 

V podstatě takový jako menší vzory jako učitele, ale k těm jsem vždycky přistupoval jenom jako k nutnejm 

autoritám, ne k tomu takovýmuhle jako obrovskýmu… a teď to neumím nazvat. Prostě obrovský úctě a vzoru 

jako táta, no. To jsem nikdy neměl, no. Vlastně ani teď, já jako ani nesleduju moc, je to trošku hanba, ani 

nesleduju prostě že bych na Youtube vyhledával videa bubeníků prostě… Mě to kolikrát i bere trošku motivaci 

se dívat na ty strašný, strašný nesmysly co hrajou. Mě spíš baví koukat na ty lidi, co jsou technicky blíž mě, kdy 

chápu co hraje a trošku jako si z toho beru a baví mě to prostě, jo? A třeba až někdy třeba se dostanu blíž 

k Wecklovi a k těmhletěm magorům, tak mě to začne bavit protože začnu rozumět tomu co hrajou. Pořád je to 

pro mě španělská vesnice. Z těhletěch bubeníků mě strašně oslovuje třeba Steve Gadd, protože prostě hraje 

strašně jednoduše a totálně hudebně.  

O tom přesně mluvil ten Tomáš Herian taky no, že to je jeho velkej oblíbenec.  

No, tak to je taková výjimka no pro mě, z těch bubeníků. 

Takže ty učitelé i na tý zušce byli spíš jako že sis o nich bral ty informace a nebylo to že by tě nějak extra 

inspirovali… 

Přesně tak, to samý na konzervatoři. Tady z nějakýho důvodu, asi jak se mění doba, lidi potřebujou novou 

hudbu, takže ty starý konvence nedostačujou. To je problém, se kterým jsme se docela dost potýkali na 

konzervě… když si vlastně teprve uvědomuješ, co chceš a zjišťuješ, že tě zajímá něco trochu jinýho, než ti 

profesoři ti tlačej a oni ani nejsou schopni ti to nabídnout. Teď ta nová hudba, elektro, já nevím, novější  přístup 

k technice, a oni za to ani nemůžou, prostě vyrostli v minulý době, v minulym režimu a jsou přesvědčený o tom, 

že je to správně. Vono z určitýho pohledu úhlu je to správný žejo, ale prostě zlom, no.  

Ta škola vlastně udržuje prostě takovou setrvačnost… 

Určitě, určitě no.  

Skoro paradoxně tak nějak ten vývoj spíš brzdí. 

A tak to bylo vždycky prostě, vždycky prostě přišly já nevím cechy, jo, a pak byly přítěží, ty cechy. Předtím 

pomáhaly vývoji... no a tak je to vždycky, no. A tady je to prostě teďka si myslim s konzervatořema prostě. Tak 

oni chrlej prostě desítky, stovky muzikantů, který jsou klasicky vzdělaný, ale v podstatě ty orchestry se zavíraj, 

ty lidi nejsou potřeba, pak jdou do ZUŠky, jsou z toho nasraný a zase jenom předávaj dál tu samou… To se mi 



strašně líbí Herian jak je prostě pokrokovej a jak jako se nebojí, prostě nebojí učit, dělat smyčky prostě dělat. Já 

ale na druhou stranu jako není dobrý zase to úplně jako strkat do prdele to klasický vzdělání.  

Ale tak zase teďkonc se všema těma internetama a tím má každej kdo si chce ty informace najít má nějakej 

přístup, žejo. Mám pocit že teďkonc ten vývoj jde docela rychle a jako obzvlášť tady v Čechách jak se to jako 

odevírá a najednou vidíš prostě do tý ameriky a co tam ty lidi dělaj… 

…zaplaťpámbu za to, no… 

…takže zase v tomhle smyslu se to trochu otvírá, že na konzervě teda někdo učí starý věci, ale ty informace jsou 

prostě a kdo chce tak si je najde… 

Přesně tak, no, ale zas je to k tomu jak jsi mluvil vo těch vzorech, jo, to je strašně důležitý. Sám jsi mluvil vo tom 

teďka jak tě nakop [Václav Zima – můj učitel], já si myslím že to s tím strašně souvisí [10:00], když máš vzor, 

kterej na tebe mluví, k tobě mluví a tebe učí tak tě to prostě nakopne. A dokavaď tady nevnikne nějakej novej 

druh školení, nová výuka, tak ty nebudeš mít toho profesora jako vzor a nebude tě to takhle motivovat, si 

myslím. Ale přijde to, teď jsou tlaky, lidi to zajímá, nová generace, Herian třeba založí s někým nějakou 

soukromou školu, v podstatě se to už děje, akorát ne ve velkym… Hm zajímavý, sociologie, no… Proto to děláš 

taky, pro tohle? [10:45 – 11:59 jsem zpovídán já místo respondenta] 

A během toho studia nějaký chvíle kdy by tě to fakt sralo a kdy bys chtěl dělat něco jinýho, nebo jsi vždycky 

počítal s tím, že hraješ na bubny, budeš na ně hrát, byl jsi s tím smířenej… 

Ta jistota nebyla nikdy a byly tam vždycky pochybnosti, jako například s tím, že jsem chtěl jít na školu 

multimediální kompozice, ale většinou to převažovalo, no. Ale vyloženě že bych se nasral a chtěl jít od bicích, to 

se mi v životě nestalo, vždycky je to obrovská náklonnost. 

A co z tý školy bylo nejdůležitější, opravdu vzdělání na ty bicí, nebo spíš třeba kontakty, nebo že Tě to donutilo 

vůbec vlastně něco dělat? 

Myslím si, že zrovna teplická konzervatoř je výborná v tom, že tam je neuvěřitelně přátelský prostředí, strašně 

dobrý party, ale to už prej taky přestává bejt… 

Ona je docela malá ta škola, ne? 

No dost malá. Asi 250 studentů, teď nevím kolik, za mě tam bylo 250. A ta škola v podstatě nabízí přesně ty 

věci, co jsi říkal. Problém je, že jsem šel do Prahy, takže kontakty pro mě se uřízly. Navíc protože s těma 

profesorama díky takový revoltě co jsme dělali tak jsme nebyli úplně zadobře a voni ani jako už… normálně 

házej kšefty, potřebujou výpomoc, tak jsme si podřízli tuhle větev a voni berou furt ty starý studenty. Takže 

kontakty pro mě znamenaj nulu. Je strašně důležitý to prostředí, to že vlastně nemáš na práci nic jinýho než 

hrát a vidíš to u ostatních… Pro mě třeba je strašně podstatný vidět úspěch okolo a to mě vždycky strašně 

motivovalo cvičit. Já jsem trošku závistivej, to je jedna z mejch si myslím horších vlastností… 

…ale zas to může bejt dobrý v tom, že tě to donutí cvičit… 

Právě no, to jsem si uvědomil a využíval jsem toho vždycky tu energii, kterou získáš, tu nasranost, tak hnedka za 

bicí a cvičit. To pro mě bylo hrozně přínosný.  

A ty jseš někde tamodsud, že jsi chodil do Teplic? 

Tam je… Litoměřice, Lovosice, znáš to tam? Tak u Litoměřic je vesnice, nebo Úštěk, město spíš, jsou tam dvě 

jezera, strašně hezký město. Trošku teď v Praze mi chybí příroda, že nemám možnost vypadnout z toho hluku.  

A jak jseš tady dlouho? 



Dva roky asi. A v podstatě nebejt Už jsme doma, tak pořád ty kontakty je znát že nemám. 

To by mě zajímalo, když jsi přišel do tý Prahy, tak cos tady vlastně dělal zpočátku, když jsi tady nikoho neznal… 

Vůbec, vůbec, nula! Dělňas! Dva měsíce jsme s kamarádem dělali na kolejích, on měl kontakt na nějakýho 

řemeslníka, takže jsme dělali s Ukrajincem, dvanáctky, třináctky, sedm dní v tejdnu, to byl neuvěřitelnej záhul, 

to jem nezažil. Zhubnul jsem… Ale dojde ti hodnota peněz, co to je pracovat za padesát šedesát korun za 

hodinu, co to je přežít vedle sebe naprostýho kreténa a muset s ním vyjít, to je… v životě jsem to nepotkal 

tohle. Určitě zajímavá zkušenost. Dva měsíce, dělali jsme s lepidlem, každej den zasranej… Já jsem přišel domů, 

tam jsem se vydrh od toho lepidla a šel jsem spát, zajímavý, no. Poslal jsem třicet dopisů do ZUŠek, do všech 

ZUŠek, pětatřicet jich bylo, normálně psanejch dopisů do všech ZUŠek tady v Praze. A jediná mi odpověděla a to 

je ta kde učím teďka.  

A která? 

Na Smíchově, Praha 5. 

Není to Na Popelce? 

Na Popelce. 

Tam jsem chodil na housle (smích). 

[16:48 – 17:52 porovnávání známých atd.] 

Tam učil někdo před tebou, nebo to tam otevřeli nově? 

Takovej devadesátiletej pán, přesně zástupce tý starý školy, ale je dobrej učitel, dobrej motivátor, ukazoval 

docela zajímavý postupy, ale právě už to není atraktivní ta výuka, vydrží klidně půl roku, třičtvrtě začínat s tím 

člověkem jenom na malej bubínek, což mi přijde strašně demotivující.  

Ono taky když tam choděj mladý kluci tak s tebou jako… ne úplně vrstevníkem, ale přecejen jseš o deset let 

starší než oni a ne o šedesát… 

To je strašnej rozdíl. Ale přijde ta situace, kdy taky budu za staromilce a nebudu umět hrát na implantáty 

třeba… Furt je to znát, ty kontakty, přestože teďka máme zkušebnu s jednou kapelou, s Martinem Kopřivou o 

kterym jsem ti říkal, jazzman jako prase prostě má kontakty, tak přestože se s ním dobře znám, tak mi to 

nepomůže v tom hudebním světě, protože mě nikdo neviděl nikde hrát. S nikym jsem nekalil nikde v hospodě, 

strašně dlouho by to trvalo… 

A do těch Už jsme doma ses dostal jak? 

Taky díky Teplicím, v Ústí byl koncert… ne, já se musím vrátit. Začal jsem hrát v kapele, kde ten člověk, co to 

vede, jmenuje se Kurt, taková osobnost, všichni ho znaj na teplicku, na ústecku, muzikant, pořadatel a právě 

miluje Už Jsme Doma a udělal si radost, udělal v Ústí dvojkoncert tý naší kapely, FS jsme se jmenovali, Fecal 

Sortiment [20:00], takovej hardcore alternativní, no a udělal si radost a pozval je tam. Do Ústí do nějakýho 

klubu, nevím, jak se to jmenovalo, a tam si mě všimnul bubeník, kterej pak potřeboval odejít. Takže strašný 

štěstí, já bych bez toho byl úplně jinde, teď se tím dokážu přiživit, vyhraju se, úplně brutálně se vyhraju, protože 

hraju strašně často, teďka bude turné po Evropě za měsíc, každej den hraní, prostě sen. 

Už jsi byl v Americe s nima? 

Ne, nene. Byl jsem v Izraeli, to bylo super a po republice akorát. Jenom v Izraeli. Ale amerika se taky chystá… 

Teď jsme konečně rozjeli myspace, protože byl strašně dlouho zablokovanej, prostě jsme to prošťouchli a teď 



konečně jsme s těma fanouškama znova v kontaktu. Devět let jsme k tomu myspacu neměli přístup. To je 

strašně důležitý. 

Není už důležitější facebook? 

Já s tím nemám zkušenost, nemám zkušenost to porovnat, nikdy jsem na myspacu nebyl, ale Míra [Miroslav 

Wanek, vedoucí UJD] tvrdí, že to je pro kontakt pro zahraničí zásadní, zásadnější než facebook. Že facebook 

nemá každej. Na myspace se může podívat kdokoliv.  

Jasně, i když facebook už má taky skoro každej… Ještě poslední věc co by mě zajímala s tou konzervou, jestli si 

během konzervy nebo třeba už během ZUŠky už tím hraním přivydělával, nebo to přišlo až v Praze? 

Vlastně jo, s jedním Němcem, kterej jednou jel po ulici a viděl někoho s kytarou, kamarád, je ti trochu 

podobnej, Štěpán Koza, teď studuje ekonomku v Brně. Tak zastavil a zeptal se, jestli nezná nějakýho bubeníka. 

Říkal, že jo a že on hraje na kytaru, tak jestli shání někoho do kapely tak že by taky šel. A že bysme šli jenom 

dva, ale ne jeden. No tak jo. Jezdili jsme do Německa, to byl takovej písničkář, hodně proti vládě zpíval, vlastně 

v podstatě všechno, všechno je proti vládě, proti režimu a proti zkostnatělosti, a vůbec se to těm Němcům 

nelíbí. On je strašně vostrej a ty lidi normálně odcházeli. Takže jsme pravidelně jezdili a on to dotoval, dával 

nám pade euro a jeli jsme do Drážďan, to byl na celej den, na celej víkend výlet za padesát euro, tak takhle jsem 

si přivydělával. Učil jsem, už od čtvrťáku a s eFeSkama jsem si nikdy nic nevydělali, to jsme taky vyháněli. To 

jsme přijeli na fesťák, punkovej nebo metalovej, tam už pařili lidi, my jsme nastoupili na scénu, první písnička 

jen tak trsali a pak už jsme je normálně vyháněli, tam zůstalo pár lidí vždycky.  

Jakože to byla moc divná hudba? 

Šílená prostě. UJD, akorát v hodně brutálním metalcorovym hávu. On ten Kurt to nemá tak emočně zajímavý 

jako Wanek, Wanek je génius, mě se strašně líbí, jak tvoří. On má lichý takty, počkej, třeba tady… Písnička Bosí 

třeba, má sedmitaktovou frázi, ale není to tak, že bys poznal podle poslechu, že to má sedm taktů. Ono to tak 

přirozeně plyne, ta melodie, že to bereš jako sudo. A to mi připadá jako strašný umění. Neupřednostňuje ty 

lichosti a ty šílenosti před hudebností, to je strašně důležitý, aby to nebylo okatý. A to Kurt právě nedokáže 

úplně.  

Tyhle divný metaly si hodně často zakládaj na tom, že dávaj na odiv… 

No jasně… Ale jakej to má význam? Jakýsi instrumentální masturbace pro nic za nic.  

Pak to poslouchaj jen hudebníci, který si představujou, jak by to nikdy nezahráli… 

Anebo metalový panenky, sedmnáctiletý, který se tím nechaj rády unášet… Na co ses ptal, odpověděl jsem? 

Jojo… Takže ty teď učíš a hraješ v UJD a dalších míň podstatných věcech? 

Jo, hraju ve dvou, jedna je taky alternativa, jmenuje se to Tajná chuť, ale má to úplně jinou formu, je to z 90%, 

no 70% improvizace a je to strašně zajímavý, protože jsem nikdy nehrál v takhle hodně improvizační kapele a ty 

jako bubeník si tam vyzkoušíš všechny věci, který dřeš, paradiddly, akcenty, zajímavý rytmy jiný, naučíš se to 

požívat. To v UJD máš prostě napsaný, jak to má bejt, to se navrčíš a to použiješ. 

To mi přijde šílený, že to máš všechno vypsaný v notách… [Jarda ukazuje noty a povídá o nich] Jak dlouho ses to 

učil? 

[30:00] Třeba pohádky, co jsme teď natáčeli, jsem se učil asi měsíc a půl, to mi trvalo dost dlouho, než jsem si 

osvojil určitý způsoby tý hry, nový, který on zhruba opakuje, ale než na to přijdeš, tak to trvá dvakrát tolik, takže 

strašně dlouho jsem se to učil, ale pak byli všichni překvapený, jak to mám všechno přesně navrčený, že nikdo 

z těch punkových bubeníků přede mnou to neměl takhle přesný. Ale zase nemám takovou ťafku a takovou 



výdrž, Tomáš Paleta [předchozí bubeník UJD] to je dvoumetrovej pán a nikdy asi nebudu schopnej dostat z těch 

bubnů takový decibely jako on. 

[35:00] Abychom se vrátili k tématu… Z toho co děláš, tedy učení a hudba samotná, je to tak, že učení máš spíš 

na peníze a ta hudba je pro tebe nějakým způsobem naplňující? 

Já bych si nechtěl na nic stěžovat, protože učit je krásná práce, člověk je v teple, není od lepidla… tohle jsem si 

uvědomil tehdy, že učení má obrovskou hodnotu, učitel je, i když míň než dřív, prej, pořád taková VIP, je to 

někdo, ke komu se ti rodiče chovají hrozně uctivě… třeba mě hrozně pobavilo, já přijdu v roztrhaných džínách, 

takovejhle účes a ‚dobrý den, pane učiteli,‘ nějakej fracek… Ale nebaví mě to. Bavilo mě to dřív, teď mě to 

začalo strašně srát, proto to zaměstnání měním. Cítil jsem se vždycky strašně vyčerpanej tím hlukem, že už jsem 

nechtěl příjmat další zvuk a nechtěl jsem hrát na bubny. To je taky jeden z důvodů, proč odcházím. 

Odcházíš teda, jo? 

Pro Roland budu dělat, jako poradce pro elektronický nástroje. Ale to se ještě uvidí, jdu tam na zkoušku, ale 

určitě by mě to bavilo. A ještě jedna věc, proč odcházím: já si myslím, nevím co je na tom pravdy, třeba jo, třeba 

ne, že člověk když poslouchá celej den, jak někdo hraje špatně, tak začne taky hrát špatně, začne taky šmírovat. 

Na druhou stranu ty sám pro sebe, jak lidem opakuješ ty základy a technický postupy, tak i sám pro sebe si to 

nějakým způsobem ujasníš, když to máš někomu vysvětlit, tak už to musíš mít sám jó srovnaný… 

To je pravda, no… Akorát v tý ZUŠce se nedostaneš moc blízko svejm aktuálním věcem, co cvičíš. To by bylo 

taky zajímavý, učit někoho o kapitolu pozadu. To musí být taky přínos, učit něco, co je ti takhle blízko… 

Tak třeba Zima [můj učitel, bubeník Blue Effectu a jeden z dalších respondentů] je výbornej v tom, a to považuju 

za základní vlastnost dobrýho učitele, že tě dovede naučit víc, než sám umí. 

Učitel by se vůbec neměl hodnotit jako hráč, to je úplně jiný povolání… 

A že by ti to přepadalo užitečný tím, že předáváš svoje znalosti… 

Jo to jo, je to i filosofie. Často jsem se ale potýkal s tím, jestli ta forma je správná. Jestli vzdělávání spíš 

nekonzervuje, teď myslím od počátku toho vzdělávacího procesu, jestli ta forma toho, že máme noty, takty, 

nástroj na kterej se učíme… jestli není nejdřív lepší tu hudbu poznat trošku jinak, [40:00] zpěvem, písničkama, 

myslím, že nám strašně chyběj klasický písničky. Dřív se zpívalo, setmělo se, černá hodinka, hodinu se něco 

vyprávělo a zpívalo se. To si myslím, že strašně chybí, že to je takovej element, že by to strašně pomohlo, tý 

hudbě a třeba i lidskýmu štěstí. Tak tohle ti celou dobu běhá hlavou, jestli má to učení opravdu smysl. A druhej 

pohled je ten: lidi to chtěj, choděj sem, sami to vyžadujou, tak jsem zaměstnanec, poskytuju službu, ostříhám 

člověka jak si řekne…  

[debata o zpěvu a tanci v souvislosti s bubny, závěr: „Místo půl roku bubínku budeš půl roku tancovat a zpívat.“] 

Právě proto mě bicí baví, že jsou takový fyzický. Že se u toho můžeš nasrat emočně a vší silou do toho… Nebo 

pak když to chceš napnout, tak i ty pohyby v nízký dynamice odpovídají tomu, že to je napínavý. To na kytaru 

nebo na piano… Zpěv je taky s tímhle blízkej, že ta grimasa… 

Ještě s tím učením, vysledoval jsi, že bys měl lepší žáky, který by tě víc bavilo učit a pak nějaký zevláky… 

Ty jsi učil? 

Ne, ale takhle nějak to asi musí bejt, ne? 



Je to tak, no. Mám asi 3 z 18 žáků, u kterých vím, že se tomu budou věnovat a kde to má smysl. Nechci nikoho 

z ostatních zatracovat, ale u těchhle tří jsem přesvědčen, že budou hrát furt a že co do nich naleju, tak že toho 

využijou. Hodně přemýšlím, jestli si je nechat ještě. Ale zařekl jsem se, když jsem to plánoval, že kompletně 

seknu s učením, abych to trošku odčlenil a mohl se zase věnovat něčemu naplno. Nemám to rád, když se musím 

takhle hodně vyčleňovat. Když jsem studoval na konzervě kolem páťáku, šesťáku, člověk má víc času, tak jsem 

hrál s Libereckou plesovkou, za 1200,-, skvělá parta, to jsem se nařehtal strašně. A to jsem jezdil do Liberce, do 

Český lípy, do Teplic studovat a občas do Úštěka. Takže jsem byl strašně rozježděnej a to člověka hrozně 

rozporcuje, nemá čas cvičit… jsem měl depku tehdy. Na co ses ptal? [45:16] 

Původně na ty žáky… 

Jo. A to trochu souvisí i s tou filosofií výuky. Ono jde koncipovat výuku tak, že ten člověk sedí za bicíma jen 

jednou tejdně a ty to s ním všechno přehraješ a jdete dál. Ale nejde to tak dělat dlouhodobě. Ten člověk se pak 

zasekne třeba po dvou letech a další výuka v tomhle stylu je nesmyslná. Takhle to jde dělat jen v základu, u 

někoho třeba půl roku. A co ty jako zaměstnanec? Máš ho vyhodit a oni ho daj někde jinde?  

No jo, říct mu, aby si to sám nějak srovnal. Ale do tý ZUŠky asi chodí hodně lidí spíš kvůli rodičům… 

Řekl bych, že to je větší procento. To je taky zajímavá forma v tý indický hudbě. Já o tom vím strašně málo, ale 

jedno jsem si zapamatoval: že učitel má jednoho žáka po celou dobu jeho růstu a že ten žák s ním bydlí a že 

s ním žije a že ho učí nejenom hrát, ale i žít, že je to takovej guru. To je strašně zajímavý. A furt si slibuju, že si o 

tom něco přečtu a že se začnu učit ty tály, ale člověk je tak nějak zakonzervovanej, furt je vlečenej těma vlivama 

okolo. UJD, práce… Furt mám pocit, že nejsem úplně pánem svýho života. Máš ten pocit? […] 

[50:00]  

Takže ty jsi teď v takový přechodový fázi, kdy se nedá říct, jestli jsi spokojenej, nebo nespokojenej… 

Nemůžu říct, že jsem nespokojen, jsem strašně rád, všechno mě strašně baví, co dělám a i když říkám třeba 

s tím učením, že mě to sere, tak přesto vím, že jsem daleko spokojenější než většina lidí, že si to umím 

uvědomit. 

Takže dobrá volba, bubnovat… 

Rozhodně. Nemůžu to nikomu doporučit, protože pro to se musí člověk narodit do správnejch podmínek a mít 

proto třeba nějaký předpoklady. Když jsem přemýšlel, z čeho se vlastně bubenictví skládá, tak to je strašně moc 

prvků. Třeba prvek fyzickej, abys to mohl udejchat a uhrát, ubouchat. Pak aby ti to mozek bral, ty koordinační 

věci, pak abys měl paměť, abys měl smysl pro hudbu jako takovou, abys měl invenci a vymýšlel a když cvičíš, 

aby sis vymejšlel svoje vlastní nějaký to, člověk musí mít určitou škálu emocí, umět je hrát a umět je v sobě 

probudit, aby ses uměl nasrat a zároveň se stáhnout… a těhletěch kategorií je docela dost… 

Taky asi musíš být do jistý míry šoumen, umět se nějak prodat, ne? 

Nevím, jestli musíš, ale rozhodně je to obrovský plus. Protože to k tomu i vede – ten pohyb, to že je to takhle 

fyzický, svádí i k tomu, aby člověk u toho dělal kraviny. A to je moje obrovský plus a jsem za to rád a myslím, že 

to je mámino dílo, protože ona je takovejhle magor, táta je hrozně zásadovej a máma je strašnej magor, ta 

hraje divadlo a od ní mám tuhle potřebu tam dělat píčoviny za bicíma.  

Takže ty to máš fakt s těma rodičema hodně spojený… 

Uvědomuju si to. Když mi to došlo, to byl zajímavej okamžik. To, co dělám na elektrický bubny, tak je v podstatě 

ten mámin obraz, tam dělám hlavně to divadlo. Hudbu, zvuk využívám jako nástin, kulisy, něco, co na tom 

pódiu není, ale ty to slyšíš a představíš si to. A do toho dělám divadlo a to je ten mámy… Když jsem si to 



uvědomil, že spojuju tyhle dva prvky, tak ti vlastně dojde, že tady jseš doma, protože to jsou ty největší vzory, 

rodiče. Teda pro mě, pro někoho ne, někdo to má doma blbý, těžký, rozvedený, tak přijde o tyhle největší 

vzory. A myslím si, že jsem o trošku blíž k tomu „poznej sám sebe“ jak říkal nějakej ten římskej… řeckej… no 

někdo to říkal. Myslím, že to je podstatná pro lidskej… Že když se poznáš, poznáš, co tě baví, z čeho jseš, 

z jakýho těsta a podaří se ti to takhle propojit, tak jseš prostě šťastnej člověk, žejo. Jseš tam, kde se ti vede. 

Člověk si víc věří, má radost, sebevědomý lidi mají, někde jsem to četl, že mají nějaký vyšší zdraví.  A teď zas 

nevím, na co ses ptal. 

Já taky ne. Původně jestli jsi spokojenej s tím, co děláš… 

Naprosto.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Rozhovor – Kryštof Krása 

 

Co bys považoval ve svém budoucím životě bubeníka za úspěch? 

Hele úspěch to je hrozně těžký, protože já jsem první tři roky na tý konzervě trávil s tím, že jsem chtěl bejt 

úplně něco jinýho, takže ty bicí jsem měl jenom takovej koníček…  

Co jsi chtěl bejt? 

…já se za to trošku stydím, ale já jsem chtěl bejt herec, ale třikrát mě nevzali, takže jsem se rozhodl, že se obuju 

do těch bicích, takže teď teprve začínám přemýšlet jako bubeník a teď teprve začínám trošku nějak cvičit a… No 

úspěch, tak úspěch je uživit se, žejo, to každopádně. Na druhou stranu těch bubeníků na baterku [bicí soupravu] 

je pořád nedostatek, dobrejch, takže to svým způsobem jde, i když jseš průměrnej. Ale úspěch je uživit rodinu, 

u mě určitě uživit rodinu, mít na to nakrmit dvě nebo tři hladový malý děti, to je úspěch. Když jsem nad tím 

přemýšlel víc, tak vždycky je lepší odjet a chytit se v cizině… Potom je úspěch dostat se do nějaký velký 

instituce, jako je filharmonie pražská nebo orchestr národního divadla… 

Takže máš zálusk i takhle v tý vážný hudbě, jo?   

Já se snažím věnovat všemu, protože nikdy nevíš, kam tě osud zanese. Nejvíc a nejradši bych hrál na vibrafon, 

ale to je docela dřina. A zároveň je to i nástroj kterej poříd ještě není tak obsazovanej a není tak využitej třeba 

v soudobý hudbě, takže tam kdybych byl hodně úspěšnej tak bych byl i… Tam je to jako nejlepší cesta, jít tou 

cestou melodickýho bubeníka. Takže cvičím na vibrafon teď hodně. Ale mám rád a hraju v rockový kapele a 

nepodceňuju to… 

Hraješ teď už někde tu vážnou hudbu? 

Hodně na škole, pak jsem hrál dva výjezdy s… My si v tý škole házíme kšefty, takže jsem se dvakrát 

nachomýtnul. Nebo na kšeftech, který dělají spolužáci, což není úplně školní záležitost, ale pořád je to v rámci 

kontaktů z tý školy. 

Tohle souvisí s další věcí – jsi trochu schopnej si tím už vydělávat? 

Určitě jo. Řeknu ti, že na jednu stranu mě škola brzdí, čas, kterej musím věnovat škole, protože v okamžiku, 

kdybych měl celej tejden volnej, tak se do toho můžu mnohem víc obout. Ale to si nestěžuju, já jsem rád, že 

můžu studovat, že můžu cvičit a že to ještě můžu někam posouvat. 

Takže příležitosti na to vydělávání jsou… 

Když jseš dobrej, tak jo. A naštěstí ne každej je dobrej a nikdo to nemá zadarmo. Když dřeš, tak ty příležitosti 

najdeš, což je dobře. 

A k tomu ti asi hodně pomáhají kontakty v tý škole [05:00]. Co bys považoval za důležitý k tomu dostat se 

někam tak, aby sis tím mohl vydělávat? 

No objevovat se, no. Jednak je dobrý, že díky tý škole, kde máš teď asi 14 dost dobrejch bubeníků, který mají 

svoje kapely, který jedou nějaký kšefty a když nemůžou, tak to hoděj jinýmu bubeníkovi z tý konzervy, tak díky 

tomu se můžeš dostat do koloběhu lidí který tady jedou ty kšefty. Takže škola je dobrá v tom že ti jednak 

poskytne nějaký vzdělání v tom oboru, jednak místo pro to, kde cvičit a jednak to, že jseš v kontaktu s lidma, 

který se tomu taky věnujou a jseš jakoby ve víru. 



Dobrý, tak trochu dál: koho bys v čechách považoval za úspěšnýho bubeníka? 

Tak úspěšný jsou Vajgl, Fajt, Meier, Valdman, Lomtadze, Zelenka, pak třeba Hönig… 

Mají nějakou společnou vlastnost? 

Já bych hrozně rád řekl, že byli pilní a taky že byli, ale na druhou stranu Hönig se třeba nechal slyšet, že dýl než 

tři hodiny na to nikdy necvičil. Ono dost lidí z těchhle… nebo vlastně ne dost… nebo asi jo, udělali konkurz 

někam a díky tomu ti manažeři jim zařídili, že mají tenhle post, jinak těch bubeníků je hrozně moc dobrejch a 

podle toho jak to vidím v bubenících tak si myslím, že i kdekoliv jinde v hudbě je to tak, že když máš někoho 

nejlepšího tak za ním máš dalších pět stejně dobrejch nebo lepších, který akorát nejsou známí, o kterých už 

nemusíš vědět. Takže… mě nejsympatičtější byl právě ten Noga, nejsympatičtější mi byl Lomtadze, Meiera 

nemusím, protože jeho styl hraní se mi nelíbí, je to moc technický a málo hudební, a Valdmánek, ten to nebere 

jako hudbu ale jako sport, což je teda můj názor, to bych tam taky rád měl, že všechno tohleto beru na sebe, 

pod tohleto se podepíšu. No takže Noga. Pak bych neopomenul Knotka, kterýho jsme dneska viděli, kterej se 

vydal drum’n’bassovym směrem… taky hustej dříč, ten udělal takový práce… 

Jak ses rozhodl studovat bicí už jsme trochu prošli… 

 To je sranda, já když jsem vycházel z gymplu, tak jsem se hlásil na dvě konzervatoře na bicí a na DAMU, na 

DAMU  mě nevzali a na obě konzervatoře mě vzali… 

Na Ježkárnu? 

Nene, já jsem se hlásil ještě do Teplic. Takže tohle mi jde a tohle bych měl dělat. 

Musíš bubnování něco obětovat? Máš pocit, že tě to v něčem omezuje? [10:00] 

To je otázka přístupu. Ze začátku je to takový… protože já jsem trošku požitkář, ne jak se to říká, jiný slovo pro 

požitkáře. Takovej ten jak sedí a vegetí… no to je jedno. Tak protože mám rád nějaký to zevláctví, tak pro mě 

byla ta škola zpočátku hrozná zkušenost, protože tomu musím věnovat hodně. Ale takhle to nemůžeš brát, 

musíš si říct, že tam chodíš, protože se chceš v něčem zlepšovat, že to neděláš pro tu školu, nebo já to nedělám 

pro tu školu, ale dělám to, protože jsem si zvolil tohle zaměstnání a abych v tom zaměstnání byl úspěšnej tak 

mám možnost se teď tady zlepšovat a pracovat na tom. To znamená, že to vlastně musíš obrátit jinam, pokud 

to chceš dělat, tak si musíš říct, že to vlastně děláš rád a že tě obtěžuje spíš to ostatní než ta škola.  

Takže jde o to, že tě donutila něco dělat, což ve výsledku jsi zjistil, že je dobře. 

Jo, tak, no.  

A myslíš, že tomu budeš muset něco obětovat v budoucnu? Říká se, že život hudebníka je takovej rozervanej… 

Nevím, jak je to u jinejch nástrojů, ale u bicích se říká, že bubeníkem se stáváš po padesátým roce života a cvičit 

musíš celej život… Ale to je spousta věcí, který ještě nevím, taky se říká, že co se nenaučíš do osmadvaceti tak 

se nenaučíš jindy, ale je fakt, že ti bubeníci třeba u nás na škole fakt cvičej celej život. Dá se to přirovnat 

k vrcholovýmu sportu, až na to, že je v tom něco víc, že je to ta muzika, žejo. Takže určitě, tomu je potřeba 

zasvětit celej život.  

Když říkáš, že je v tom něco víc, tak bych se vrátil o kousek zpátky. Říkal jsi, že někdo je moc technickej a není 

v tom ta hudba. Takže myslíš, že je důležitější, aby člověk byl nějakým způsobem hudební, než technickej?  

Musí bejt jedno s druhým. Pak se objevjej lidi, který třeba nechtěj hudbu, ale hlavně chtěj dělat nějakej sport, 

bejt v něčem dobrý. A tahleta touha je žene dopředu, takže jsou strašně dobrý technicky, ale bohužel to 

neuměj potom využít v tý hudbě. Což ve výsledku… v určitym smyslu je to dobrý, protože se prostě živíš jako 



profesionální bubeník, studiovej hráč, oni ti hoděj noty, ty ty noty zahraješ, na první pokus, dostaneš prachy a 

jdeš. To je super. Ale když máš potom tvořit, tak nemáš kreativitu nebo novej pohled. Musí to bejt prostě jedno 

s druhým, musíš mít trochu talent a musíš bejt co nejvíc [? 13:55 ?] zdatnej abys to obohacoval, abys to pořád 

poslouchal, byl inovativní. Rozhodně to není tak, že by byly technicky nadaný typy a hudebně nadaný typy, kdy 

jedni hrajou sice blbě technicky ale skvělou muziku a druhý hrajou dokonale technicky a špatnou muziku, je to 

tak, že – bohužel – ti co hrajpu líp technicky, tak hrajou dobrou muziku a díkybohu ti co hrajou dobře technicky 

a mají talent tak hrajou tu nejlepší muziku. [14:33] 

Pak mě ještě napadá, jestli není těch rovin víc. Je úplně ta základní technika, prstovky, dvojky, dvojšlapka, pak 

někde naopak úplně nahoře jestli třeba umíš skládat, jestli tu hudbu chápeš jako celek, rozumíš harmonii… a 

někde mezi tím je ten groove, kterej není ani technika, ani to není to chápání muziky jako celku… 

No to je ten talent. Ty můžeš bejt talentovanej bubeník, ale nemusíš rozumět hudbě teoreticky, hudebním 

formám nebo kontrapunktu nebo harmonii. To je jako… to cejtit, žejo. Nicméně podle mě ta cesta je se 

povznést sám nad sebe, ovládnout řemeslo, to je taková hezká fráze, která se používá, ovládnout tu techniku, a 

pak teprve začít tvořit a něco dělat. A uvědomuju si, že to bych taky nesplnil, protože přestože se snažím 

ovládnout řemeslo, tak už tvořím. Ale dejme tomu, že když začneš tvořit a máš ovládnutý řemeslo, tak ti na to ti 

lidi, který ovládnutý řemeslo nemaj, nemůžou nic říct. Jako příklad bych dal na posledním CDčku Vajgla je Život 

v pingpongovym míčku. Celý je to sólová deska bubeníka a jeden track je tam o tom, že on hodí pingpongovej 

míček a udělá to tiky-tiky-tiky-tiky-tik-tik-tik [zpomaluje] což si může dovolit, protože má [? 16:40 ?] […v lásce 

ženu? V hlavě lanýže?] 

Co jsou podle tebe podstatný vlastnosti pro to, aby se člověk mohl stát profesionálním bubeníkem? 

Talent, strašná píle, sebezapření, disciplína a láska. Láska k tý hudbě a láska k tomu rytmu. Jo. A cílevědomost. 

Když si jdeš za tím cílem, tak je to vždycky lehčí, než když nevíš, kam jdeš.  

Takže taková představivost, kam bys to chtěl dotáhnout… 

No tak teď už vím, že bych chtěl být ten bubeník, moc by se mi líbilo být vibrafonista. Sólovej vibrafonista, s tím, 

že jsem se dohodl s jedním klukem ze skladby, kterej mi dokonce bude psát skladby. Ale nevím, jestli na to 

mám. Takže ne tympánista, což není kvůli tomu… nemám proti tomu nic, ale je to hrozně těžký, to jako 

uznávám, že je to fakt těžký, že to na tý škole jsem poznal, že tympány nejsou prdel na to, jak si všichni z nich 

dělaj legraci tak to fakt není pravda. […][18:54] Ale pro mě by to byla nuda, já chci mít kontakt s těma lidma, 

v tý rockový kapele na ty lidi vidíš, zatímco v orchestru tak moc ne. Ten vibrafon je pro mě takovej highest level, 

bicí to mě baví. Vibrafon by byl fakt dobrej a kdyby ne, já nevim, bejt bubeník nebo… oni nakonec stejně všichni 

učej. Tak třeba se naučit nějakej jazyk a odjet do ciziny. Protože tam jsou ty platy lepší než tady.  

Učení je právě druhej velkej okruh kromě samotnýho toho hraní. 

Dělaj to všichni. Je to způsob jak si zajistit peníze. Jednak kus odvést na důchod a jednak máš nějaký… 

A kdybys učil, tak protože by tě to bavilo nebo naplňovalo, nebo je to spíš taková [20:00] jak říkáš taková 

jistota… 

Snažím se to nedělat, protože to nechci dělat.  

Proč? 

Chceš ke mně chodit? [smích] 

Ne… 

Nevim no, protože je to… 



Jakože si nevěříš, nebo… 

Já jsem si napsal párkrát inzerát, chodilo ke mně pět žáků a dva jsem vyrazil, protože mě bylo líto, že oni na to 

nemaj a tak mi bylo hloupý si od těch lidí brát peníze a ty zbylý tři byly slečny a úplně jsem si nebyl jistej, jestli 

chtěj učit na bicí, nebo jestli chtěj… [smích] 

Tak to je taky dobrý, ne? 

Nejsem na tom ještě tak špatně, abych musel učit. Protože mám jiný zaměstnání, promítám v Oku… To je zas 

dobrý, že během toho promítání [můžu cvičit]. 

To je docela silný prohlášení, „nejsem na tom ještě tak špatně, abych musel učit“… 

Já jsem to zkoušel a prostě na to nějak nemám. 

Ale myslíš, že někdy do budoucna bys to dělal kvůli tomu… 

Tak je dobrý, že já moc asi nechci zůstat tady v tom státě, ta škola, kterou mám já, tak má docela dobrý jméno, 

což je super, takže si to trošku idealizuju, představuju si, že když odjedu třeba do Kanady, což je takovej hezkej 

stát, kde je hrozně moc lidí na strašně velikánskym prostoru, takže se tam všichni ztratí a nikdo s nikým 

nebojuje a neválčí, takže bych tam třeba sehnal v nějaký ZUŠce třeba místo profesora a měl tam docela hezkej 

plat a… 

Což se zase vrací k tý původní otázce na ten úspěch, když si říkal, že cílem je se uživit, tak to tak má asi každej… 

Já jsem asi v sobě ještě nenašel ty ambice bejt jako Chambers nebo bejt jako Jojo Mayer.  

Ty naopak člověk možná časem ztrácí, ne? Že si to představuje v patnácti… 

Já jsem si odmalička myslel, že když máš vzor, tak tě to brzdí, takže jsem neměl žádnej vzor. A teď to mám spíš 

tak, že když cvičím třeba prstovky a mám to nacvičit do nějakýho tempa, tak si říkám všichni to nacvičili do toho 

tempa, tak to prostě dáš. Ale nemám fakt jako nějakej… Hezky se to poslouchá, je to dobrá inspirace, ti skvělý 

bubeníci… Vlastně jo, pro mě je vzor Josh Freese, kterej hrál s Police, se Stingem, je to top 10 nejplacenějších 

studiovejch bubeníků na světě. Není moc známej, protože ty hlavní posty berou nejrychlejší metaláci a nejlepší 

jazzmani. Hrál ve skvělym projektu Perfect Circle, což je… Tool měli nějaký tahanice s nahrávací společností a 

v tu dobu Bush vyhlásil válku v Iráku, tak založili projekt, kterej byl tak trošku na protest proti tomu Bushovi […] 

[27:40] 

Nevidíš ještě nejaký jiný dimenze v tom samotným úspěchu? Říkal jsi vydělat si, dostat se někam pryč… 

Když to vezmeš z takovýho hodně objektivního a nadčasovýho hlediska, tak vždycky ti největší průkopníci a 

největší frajeři byli ti, co nebyli uznávaní za svý doby, takže i když si tím nevyděláš, tak máš šanci, že třeba za 

deset let si někdo všimne, že jsi byl dobrej bubeník až po tvý smrti… 

A chtěl bys bejt průkopník, uznanej po smrti, nebo spíš žít takovej normální bubenickej život a bejt takovej 

normální dobrej bubeník… 

Určitě bych chtěl nechat nějakej odkaz. To jestli bych vyžil nebo nevyžil není tak důležitý, jako žít skrz to dílo. 

Myslím, že člověk se vždycky nějak uživí a něco do huby má, můžu bubnovat po nocích s Pohlavákama, což není 

špatná hudba, hlavně teď jak se to zlepšilo, a zároveň můžu přes den chodit uklízet ulice a furt mám nějaký 

prachy a bydlení někde na ubytovně nebo v nějaký garsonce nebo takhle.  

To je pak otázka, jestli se to dá nazvat úspěchem, takovej člověk asi nebude úplně spokojenej.  



Ale jak říkám, v tý muzice ještě zaplaťpánbůh platí to, že když dřeš a dáš tomu všechno, tak vždycky to 

uplatnění najdeš. V hudbě jo, zaplaťpánbůh. Ti lidi mezi sebe pouštěj jen dobrý muzikanty. Dokonce i ti hodně 

známí lidi, jánevim v Čechách Farna, tak to jsou lidi, který se každej den rozespívávaj a choděj na hodiny, i když 

dělaj sračky a berou za to hrozný prachy… Třeba já nesnáším Nightwork, mě se to vůbec nelíbí. Už proto, že 

[kdosi] jsou výborní muzikanti, který maj na to dělat věci ze kterých si sedneš na zadek a místo toho dělal haha 

hudbu. Takže oni jsou třeba úspěšný.  

[31:43] Co jsme ještě nedořešili: kdyby ses do toho zahraničí dostal. Někde bys sehnal místo na ZUŠce… 

To je spíš jakože se smiřuju s tím, že když nebudu úspěšnej, nebudu hrát, tak vždycky se někde probojuju jako 

ten lektor. Ta škola je dobrá v tom, že ti dá ten titul a že pak můžeš učit. Můžeš učit soukromě a dávat si větší 

prachy za hodinu protože jseš titulovanej. 

Takže ideální představa bejt v Kanadě a hrát na vibrafon.  

To je právě to nejposlednější. Ideální představa je bejt uznávanej hráč, ne třeba nejlepší nebo nejznámější, ale 

rozhodně ten, co bude jezdit po celým světě, vytuhne vždycky ráno, bude se probouzet ve dvanáct v jednu 

odpoledne, půjde někam na kafe, tam si bude číst knížku… 

A kdy bude cvičit? 

Pak půjde cvičit a pak půjde hrát. Abych měl na kafe, abych měl na letenky, abych procestoval celej svět… 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Rozhovor – Martin Rychta 

 

Psal, jsi, že bys považoval za úspěch, kdybys nemusel bubnovat. Většina lidí to má ale naopak – považují za 

úspěch, že se můžou bubnováním živit. Jaktože ty to máš opačně? 

Ono to samozřejmě není tak úplně doslova, ale pravdou je, že čím dýl se tím člověk živí, a já už se tím živím 

bezmála 30 let, tím víc má pocit, jak by bylo úžasný to mít jenom jako koníčka, protože v tu chvíli si to fakt 

můžeš vychutnávat se vším hezkým, co s tím souvisí, zatímco v momentě, kdy se tím člověk živí, tak to znamená 

se mnoha věcma stresovat a mnohdy dělat spoustu věcí, který vlastně dělat nechceš nebo bys je jako koníčka 

nedělal, z toho čistě ekonomickýho důvodu. 

Tím myslíš věci, který bys nechtěl dělat hudebně, nebo různý organizování okolo? 

Všechno dohromady, hudebně, organizování, mnohdy třeba s lidma, se kterýma bys nic dělat nechtěl, protože 

je prostě potřeba zaplatit složenky, takže jdeš i do kapel, se kterýma bys jinak hrát nechtěl… 

A co bys tedy chtěl dělat? Děláš taky kapelám manažera, chtěl by ses víc věnovat tomu? 

Těžko říct, obecně je na tom kulturním poli do značný míry sklizeno a už je to mnohem víc než o nějakých 

hudebních hodnotách o módních vlnách a marketingových tazích. Takže si nejsem jistej, jestli bych považoval za 

štěstí dělat něco v tomhle oboru. Myslím, že mnohem víc tvůrčí a inspirativní by třeba bylo bát úspěšným 

sládkem.  

Co by se podle tebe dalo považovat za úspěch u českého bubeníka? 

To má každej úplně jinak, někdo bude považovat za úspěch to, že si někdy někde zahraje, někdo bude 

považovat za úspěch to, že se tím bude třeba dočasně líp nebo hůř živit, někdo bude považovat za úspěch to, že 

na základě jeho bušení sbalil nějakou holku, asi to má každej jinak. Myslím, že je osvobozující, když člověk ví, že 

je něčím jiným a pak si nějakou úspěšnost může vykládat jakkoliv po svým. V mym případě nejsem třeba závislej 

na tom co si vybuším na koncertě, nebejt toho, že učím v hřebce tak jsem namydlenej. A že bych post učitele 

v hudebce považoval za nějakej úspěch nebo životní výhru, tak to rozhodně tak není. 

Nemáš z učení pocit předávání vědomostí a bohulibé činnosti? 

U některých žáků snad i jo, ale těch je menšina. Pak jsou tam takový ti u kterých člověk ví, že je to marnění 

času… Mám svých 20 žáků a dejme tomu se třema čtyřma je to zábava a s ostatníma je to menší nebo větší 

vopruz. Nebo zábava… u tří čtyř je to smysluplný.  

A dává to něco tobě jako bubeníkovi? 

Tak určitě, zase je dobrý že člověk je mezi těma mlaďochama a je to v pohodě, s polovinou svých žáků si tykám 

a fungujeme jako rovnej s rovným a čtvrtina žáků už má i svoje kapely, kde fungujou, a asi jim to něco dává, 

protože jsou se mnou a respektujou mě, takže určitá satisfakce to je. Ale jak říkám, kdybych tvořil každý měsíc 

jiný druh ležáků, tak je to možná trvalejší hodnota, než… V současný době mám jednoho, žáka, kterej se chystá 

na konzervatoř a má na to, tak asi to, pakliže se tam dostane, by mohlo být považováno za nějakej úspěch, ale 

ono já stejně můžu dávat jen nějakou směrovku a stejně to ve finále záleží mnohem víc na tom žáku samotným, 

než na mě. 

S tím je spojený: co bys považoval za důležitý schopnosti a vlastnosti pro to stát se profesionálním bubeníkem? 

[5:53] 



V dnešní době fakt nevim, ne že by to hudební hledisko nehrálo vůbec žádnou roli, ale je to mnohem víc o 

schopnosti se někam natlačit, než si myslet, že vytvořím něco hodnotnýho a na základě toho, že je to hodnotný, 

se to prokouše samo. 

Nějaká technika je ale vždycky potřeba, ne? 

Tak ježišmarja, nejde to s tím, že by člověk nic neuměl a vymýšlel jenom pitomosti. Takže mít nějakou svou vizi, 

i když si nejsem jistej, jestli ta vize je to podstatný, protože možná prorazí spoustu lidí, který… Mám pocit, že 

současná doba je taková, že zatímco dřív člověk rozlišil na sto honů Pink Floyd od Zeppelínu, od Stounů a od 

Jethro Tull, protože každý mělo svůj xicht, tak teď na to ty kapely jdou mnohem víc tak, že teďko frčí tamto tak 

my chceme hrát jako tamti. Což není problém jenom hudby, dřív člověk na půl kilometru rozlišil citroena od 

mercedesa, zatímco dneska jsou všechny ty auta taky jak přes kopírák, takže ta invence není jenom nějak 

globalizovaná na hudebním poli, ale i v jinejch oblastech. […]  

Já už vím, co by byl pro mě úspěch… jak to formulovat… kdyby se mi podařilo mít hudbu jako krásného koníčka 

a bez ohledu na ekonomické tlaky. Nebo bych koneckonců nemusel mít ani žádné zaměstnání… 

…rentiér… 

…že bych těch 30 let relativně v první hudební lize mě zabezpečilo nadále, abych mohl hrát to, co považuju za 

dobrý a smysluplný a ne vyhledávat sračky za peníze. […] 

Za bolševika byla hlavní motivace získat do občanky razítko svobodné povolání, to byla tak silná motivace, že to 

člověk prostě musel dokázat. Nechodit do práce. [10:00] […] 

Mám dva rekordy – šest koncertů za den a třicet za tejden. […] 

Nejhorší je, že ten sestup je evidentní. Dnešní trend je zaprvý že mlaďoši samozřejmě všude vládnou a  

životnost kapel je dvouletá, tříletá. A kvůli tomu je i ten sestup takovej, co mě sere, že před pětadvaceti lety 

jsem přišel na pódium, kde jsem měl postavený bubny a jenom jsem sedl a hrál, pak se to svezlo k tomu že jsem 

přišel na pódium a tam jsem měl složený bubny, tak jsem je postavil, pak se to svezlo k tomu, že mi je tam 

někdo přivezl a já jsem mu to pomohl vyložit a teď si to sám naložim, vyložim, postavim… […] V těch dobách, 

kdy se mi hodně dařilo, jsem si říkal, že jsou takový dvě konečný, kde bych nechtěl skončit. Jedna je učení 

v hudebce a druhá vždycky v noci, kdy jsem jel z nějakýho hraní a viděl jsem před Redutou starýho Žižku, jak ve 

svých skoro osmdesáti letech tahá ve dvě ráno bubny na hrbu a nakládá je do auta po jazzovým koncertě, kdy si 

vydělal v tý Redutě 500 korunt Tak jsem si říkal no ježišmarja hlavně takhle neskončit. A oboje už je víceméně 

tady.  […] 

Zrovna minulej tejden mi někdo říkal aktuální vtípek: „Říká manažer kapele: ‘Tak kluci, vezměte si notýsky a 

gumy a projedeme si koncerty.‘“  [20:00] 

Na svíčkovou ještě mám, na Plzeň taky… 

Ještě by mě zajímalo, jestli jsi bubnování někdy musel nebo musíš něco obětovat, jestli tě to v něčem omezuje. 

Ne, na tom byla naopak vždycky dobrá ta určitá svoboda, z tohohle hlediska je samozřejmě i dnes snesitelnější 

jet odehrát koncert, kterej mě bude srát, protože třeba to bude s kapelou, kterou zrovna dvakrát nemusím, 

třeba nepřídou lidi, takže bude vopruz jednak to hraní samo osobě, pořadatel bude naštvanej, budou dohady o 

peníze, zvuk bude mizernej… Tohleto jsou ty vopruzy, který, když člověk začíná, tak nějak tolik nevnímá. Mě to 

teď už deptá. Nicméně je asi pravda to, že je to furt samozřejmě lepší než chodit do Kolbenky. V životě jsem 

teda do kolbenky nechodil… 

…my máme v Kolbence zkušebnu… 



…takže bubnování každopádně vděčím za to, že jsem do svých 50 let prokličkoval životem víceméně tak, že 

jsem se nikdy nemusel 8 hodin denně stresovat někde v práci, nebo ráno vstávat, toho jsem díky bubnům byl 

ušetřen. Jen nevím, jestli, až na to jednou dojde, tak tím, že nemám to očkování z dřívějška tak jestli mě to 

potom nezabije. 

A co v souvislosti s rodinným životem? 

To pak závisí na celkovym životním stylu.  Když nebudeš žít jako rocker, což je do značný míry zábavný, patří 

k tomu i chlast a nespěchat příliš domů, tak když k tomu budeš přistupovat tak, že odehraješ koncert a pojedeš 

domů, samozřejmě střízlivej, tak když budeš mít děti, tak si naopak myslím, že to umožňuje se tý rodině 

věnovat mnohem víc, než když chodíš na 8 9 hodin do práce. Je tam jen vyšší potenciál rodinný krize v tom, že 

buďto partner má pocit, že si jezdíš někde po mejdanech a návrat neznamená, že jsi unavenej, ale znamená ‚do 

teď jsem měla dítě já, tak teď se starej ty‘, ‚když sis teď byl hrát‘, takhle je to odjakživa těma partnerkami 

muziantů vnímaný, což samozřejmě mnozí partneři přiživujou tím, že to mají spojený s tou kalbou a se vším. A ti 

co jsou seriózní a nekalej tak jsou pak hodně doma, z čehož zas vzniká rodinná ponorka. Obecně vzato, kdo se 

chce věnovat v rodině, tak byť bude v rámci česka v sebeúspěšnější kapele, tak ve finále bude stejně doma víc 

než člověk, kterej chodí na devět hodin do práce. Pokud na to nebude nabalovat další nepovinný záležitosti. 

Mnohdy má většina muzikantů, známe to, jakoby „nezbytný“ zkoušky, kam se choděj ulejt od tý rodiny, vrací se 

z těch koncertů o den pozdějc, protože tam ještě zůstali na nějakou kalbu a tak dále.  

 

 

 

 

 

 

 


